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SLOVO ÚVODEMSLOVO ÚVODEM
Vážení spoluobčané, milí Louňováci!

Nejsušší léto za posledních mnoho let je u konce. 
Přineslo nám mnoho starostí se zajištěním bezpro-
blémového chodu našeho obecního vodovodu, zvláš-
tě na počátku srpna byla situace kritická. Při běžné 
denní spotřebě cca 140 m3 byla 8. srpna spotřeba 
284 m3, 9. srpna 272 m3, proto jsme rozeslali do kaž-
dého domu i chaty výzvu k omezení spotřeby. Chtěl 
bych Vám tímto poděkovat, že se výzva setkala s klad-
ným ohlasem a ke snížení spotřeby opravdu došlo. 
Přes léto také proběhl třetí ročník Louňovické letní 
divadelní aktivity v areálu restaurace U Henců, 
kde se podařilo vybudovat hezkou divadelní scénu. 
Domácí soubor DiPoNa v čele s Janou Maslukovou 
Šimůnkovou a Josefem Pšeničkou pozvali do 

Louňovic několik spřátelených divadelních spolků 
ze širokého okolí, které nabídly odpolední předsta-
vení pro děti i večerní pro dospělé. Nevětší úspěch 
zaznamenalo provedení Brdečkovy westernové 
parodie Limonádový Joe Divadelním spolkem 
Jirásek z Nového Bydžova, ve které se představilo ně-
kolik desítek účinkujících i s živou kapelou a kterým 
aplaudovala více než stovka spokojených diváků. 
Venkovní scéna je pro letošek uzavřena, ale divadel-
ní představení můžete navštěvovat i nadále v sále 
hotelu U sv. Huberta.
O prázdninách nežily Louňovice pouze kulturou, ale 
také několika nutnými stavebními úpravami, o kte-
rých se více dočtete dále ve zpravodaji. Stále probíhá 
už jen rekonstrukce zdí rybníčku na Dolní návsi.
Přeji Vám klidný podzim a těším se na setkání na 
některé z louňovických akcí, třeba na divadelním 
představení.

Josef Řehák – Váš starosta
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INFORMACE OBECNÍHO ÚŘADU
Zápis z jednání zastupitelůZápis z jednání zastupitelů

OBCE LOUŇOVICEOBCE LOUŇOVICE
od 1. 6. 2015 do 7. 9. 2015od 1. 6. 2015 do 7. 9. 2015

Starosta informoval zastupitele:
 O jednání Svazku obcí Region Jih.

 O setkání na téma dopravy regionu. 

Zastupitelé vzali na vědomí:
 Výpověď Petra Peloucha z nájemního vztahu neby-

tových prostor čp. 1, Obecní ul. (samoobsluha).

 Zápis z dílčího přezkoumání hospodaření obce 
Louňovice za rok 2015 s tím, že nebyly zjištěny chy-
by a nedostatky.

Zastupitelé odsouhlasili:
 Závěrečný účet obce Louňovice za rok 2014 bez 

výhrad.

 Účetní závěrku obce Louňovice za období od 1. 1. 
do 31. 12. 2014.

 Účetní závěrku Mateřské školy Louňovice za obdo-
bí od 1. 1. do 31. 12. 2014 a rozhodli o převodu pře-
bytku hospodaření za rok 2014 do rozpočtu obce.

 Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení služebnosti 
na vedení veřejné telekomunikační sítě – optického 
kabelu mezi obcí Louňovice a Českou telekomuni-
kační infrastrukturou a. s.

 Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnos-
ti na zřízení umístění a provozování distribuční 
soustavy, uzavřenou mezi obcí Louňovice a ČEZ 
Distribuce a. s.

 Několik Smluv o smlouvách budoucích o zřízení 
věcného břemene na uložení plynových přípojek 
uzavřené mezi obcí Louňovice a RWE Gasnet s. r. o. 
a vlastníky pozemků, ke kterým se zřizuje plynová 
přípojka.

 Rozpočtové opatření č. 2 a 3.

 Zadání zpracování realizační projektové doku-
mentace na rekonstrukci úpravny vody firmě Fiala 
Projekty s. r. o.

 Instalaci interaktivního signalizačního zařízení 
k oběma přechodům pro chodce na Kutnohorské 
ulici (silnice I/2) s tím, že tento souhlas je podmíněn 
kladným vyjádřením Policie ČR, Krajského úřadu 
Středočeského kraje a vlastníka komunikace

 Smlouvu o společném postupu zadavatelů při 
centralizovaném zadávání na výběr dodavatele pro 
poskytování služeb nakládání s odpady vznikající-
mi na území obce uzavřené mezi obcí Louňovice 
a Regionem Jih.

 Příkazní smlouvu na výkon zadavatelské, konzul-
tační a poradenské činnosti k provedení veřejné 
zakázky „Nakládání s odpadem v obcích Regionu 

Jih“ uzavřené mezi firmou eCentre a. s., Regionem 
Jih a obcemi: Klokočná, Louňovice, Struhařov, 
Světice, Svojetice, Tehov, Všestary, Vyžlovka, Černé 
Voděrady, Ondřejov.

 Vnitřní směrnici č. 1/2015 o zadávání veřejných za-
kázek malého rozsahu, která nabývá účinnosti dne 
18. 8. 2015.

 Darování tabletu Prestigo MultiPad Wize 3009 z ma-
jetku obce do majetku Mateřské školy Louňovice.

 Záměr pronájmu nebytových prostor čp. 1, ulice 
Obecní, na pozemku p. č. st. 660 o výměře 1411 
m2; vlastní provozovna má výměru 257 m2, z toho 
prodejna 106 m2, sklady a zázemí 151 m2 včetně 
rampy, terasy o výměře 89 m2, včetně přístupových 
komunikací, za účelem provozování obchodu se 
smíšeným zbožím.

 Odsouhlasení smlouvy o převodu vlastnického prá-
va k pozemku p. č. 49/73 v k .ú. Louňovice o výměře 
9 m2 v ceně 20 Kč/m2 (součást místní komunikace 
ulice V Uličce) uzavřené mezi Janem Hencem st., 
Stanislavou Hencovou, Libuší Venturovou a Obcí 
Louňovice.

 Dodatek č. 2 ze dne 14. 7. 2015 Smlouvy o spolufi-
nancování projektu nástavby kontejnerové přístav-
by spádové Základní školy Mukařov na pozemku 
p. č. st. 886 v k. ú. Mukařov u Říčan a obci Mukařov 
ze dne 9. 6. 2014.

 Pověření starosty k rozpočtovým opatřením: 
 Zastupitelstvo obce Louňovice pověřuje starostu 

k provádění rozpočtových změn v rozsahu nutném 
k harmonizaci rozpočtu mezi zasedáními od mě-
síce září 2015 do 31. 12. 2018. Podmínky rozsahu 
jednotlivých rozpočtových opatření nesmí pře-
sáhnout hranici 100.000 Kč. Písemné zpracování 
rozpočtových opatření bude předloženo na nej-
bližším zasedání zastupitelstva obce zastupitelům 
na vědomí.

Různé:
 Z důvodu havarijního stavu zdí návesního rybníčka 

v Obecní ulici byla zahájena jeho oprava. 

 Zpracování Strategického plánu obce bylo zadáno 
firmě LK Advisory, s. r. o.

 Výměna oken a dveří v budově Mateřské školy 
Louňovice. Byla posouzena nabídka třech popta-
ných firem. Jako nejvýhodnější byla vybrána nabíd-
ka firmy WINDOW Holding a. s., se kterou bude 
uzavřena smlouva o dílo. 

 Místostarosta podal informace z jednání 
Mikroregionu Černokostelecko. 

Veřejné zasedání bude 2. října 2015 od 18.00 
hodin v sále hotelu U sv. Huberta s jediným bo-
dem programu – seznámení občanů s návrhem 
nového územního plánu.
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Mnozí jste jistě zaregistrovali, že došlo k pokácení pěti 
smrků v parčíku na Horní návsi. Kácení nebylo pláno-
vané, ovšem v půlce července jeden z těchto stromů 
nenadále a samovolně spadl na přilehlou komunikaci. 
Naštěstí se to obešlo bez škod na zdraví i na majetku. Při 
šetření bylo zjištěno, že k pádu stromu došlo ze dvou 
příčin. Prvním důvodem bylo, že strom byl v mládí za-
střiháván jako živý plot do výšky cca 1,3 m, ovšem poz-
ději se se zkracováním přestalo a smrk narostl do výše 
cca 12 m. Neodbornými zásahy tak vznikl strom, kde 
z jednoho kmene ve výšce cca 1,3 m vyrostly další tři 
kmeny. Zároveň byla v tomto místě lokalizována hnilo-
ba. Druhým důvodem pádu bylo přetížení koruny veli-
kým množstvím šišek. Protože ostatní čtyři stromy na 
tom byly obdobně, byly z preventivních důvodů rovněž 
odstraněny. 

Kácení v parčíku na Horní návsi

Uvítáme návrhy občanů na komplexní řešení tohoto 
prostoru.

Josef Řehák

Neplánovaná oprava návesního rybníčku

V souvislosti s letošním extrémním suchem došlo k vý-
raznému poklesu hladiny vody v rybníčku před budo-
vou samoobsluhy na Dolní návsi. Při vizuální kontrole 
bylo zjištěno, že v západní opěrné zdi jsou vypadlé ka-
meny, proto zastupitelé rozhodli o její opravě, aby za-
bránili případným větším škodám. Rybníček se vypus-
til, vrstva bahna (cca 30 cm) byla shrnuta na hromadu 
a později odvezena. Po obnažení opěrných zdí se zjis-
tilo, že poškození západní zdi je rozsáhlejší, než se pů-
vodně předpokládalo. Mezi kameny ve spodní části zdi, 
která je ovlivňována vodou, chyběla malta a celá zeď 
byla velmi nestabilní. Při bližším ohledání byla shledána 
nestabilní i východní opěrná zeď. Při poslední opravě 
rybníčka v roce 1996 byly tyto dvě zdi pouze přespáro-
vány z vnitřní strany. 
Protože hrozilo nebezpečí samovolného zhroucení zdí, 
a tím možným škodám na majetku či zdraví, bylo roz-
hodnuto o komplexní opravě obou problematických 
zdí. 
Obě zdi byly strženy a vykopány nové základy. Byla zho-
tovena ocelová výztuž jak základů, tak i v meziprostoru 
mezi nově postavenou kamennou zdí a rostlým teré-
nem. Tento meziprostor byl vyplněn vodostavebním 

betonem. V této chvíli je západní zeď před dokonče-
ním, u východní zdi jsou dokončeny základy a ocelová 
výztuž. Začalo se s vyzdíváním. 
Zároveň musí dojít k opravě umělého ostrůvku, neboť 
jeho zdi byly také rozpadlé. 
Stavba by měla být dokončena v první dekádě měsíce 
října.

Josef Řehák
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Jistě jste mnozí v uplynulých měsících zaznamenali čás-
tečné omezení provozu v ulici Obecní na Hořičkách 
kvůli pracím na opravě a rozšíření hlavní přístupové 
komunikace do Louňovic. Bylo to vlastně pokračování 

Oprava vozovky na Hořičkách

prací na zlepšení bezpečnosti a jízdního komfortu při 
příjezdu do obce přes hráz rybníka Požár, které byly 
provedeny v minulých letech. Šířka vozovky v opravo-
vaném úseku byla nedostatečná, kraj stávající komu-
nikace rozpadlý a obrubníky zabraňující přívalovým 
dešťům zatopit níže položené pozemky také nebyly 
v dobrém stavu. 
Z toho důvodu došlo k rozšíření vozovky do obecní-
ho pozemku, obrubníky byly důkladně obetonovány, 
podklad kraje vozovky zpevněn kari sítěmi a betonem. 
Práce měly být dokončeny do konce července. Bohužel 
k položení finální asfaltové vrstvy ze strany správce ko-
munikace došlo až koncem srpna. 
Proto se všem omlouvám za případné nepříjemnosti 
spojené s omezením provozu a děkuji za trpělivost.

Josef Řehák

Ve čtvrtek 10. září 2015 proběhlo v kapli Olivovy dětské 
léčebny závěrečné neformální setkání starostů a dalších 
představitelů obcí z celého území obce s rozšířenou pů-
sobností (ORP) v rámci projektu Podpora meziobecní 
spolupráce. Dorazilo celkem 27 zástupců obcí z 26 obcí 
– tedy polovina celého území. 
V rámci akčního plánu bylo představeno pět projektů 
z řešených oblastí – školství, sociálních služeb, odpadové-
ho hospodářství a dopravy – které by se měly realizovat 
v průběhu dvou let. Z oblasti školství jde o navýšení ka-
pacit ZŠ Kostelec nad Černými lesy, jejíž situace je v sou-
časnosti kritická a do jejíhož školského obvodu patří 13 
obcí, druhým projektem je dotační poradenské centrum 
pro školy, které by sloužilo pro všechny ZŠ i MŠ zřizova-
né obcemi na území ORP. V sociálních službách by šlo 
o projekt komunitního plánu sociálních služeb pro území 
správního obvodu ORP (52 obcí). V odpadovém hospo-
dářství byl vybrán projekt společného dodavatele služeb 
na svoz a likvidaci odpadu. Je zapojeno 12 obcí, které tak 
ušetří finance vynakládané na odpadové hospodářství. 
Z oblasti dopravy byl vybrán projekt páteřní cyklostezky, 

Závěrečné setkání představitelů obcí v rámci 
projektu meziobecní spolupráce

která bude spojovat střed ORP – Mnichovice s Prahou (Ko-
lovraty) a podpoří bezpečnou nemotorovou dopravu.
Byla také představena podoba plánovaného centra služeb, 
tzv. EUROcentra, které by pomáhalo s projekty a dotace-
mi obcím, dobrovolným svazkům obcí, školám, nezisko-
vým organizacím a občanským sdružením. Na podzim by 
mělo začít fungovat společnými informačními schůzkami, 
kde by měly být předávány informace a zkušenosti z ob-
lasti dotací a projektů. Od příštího roku by mělo centrum 
koordinovat celé území ORP, pomáhat s čerpáním dotací, 
poskytovat poradenství v oblasti dotačního managemen-
tu a pokračovat v setkáních. Za poplatek by bylo externis-
ty poskytováno zpracování dotačního managementu.
Projekt Podpora meziobecní spolupráce, který je finan-
cován z Operačního programu Lidské zdroje a zaměstna-
nost Evropského sociálního fondu a je realizován na téměř 
celém území ČR, končí v území v říjnu a toto centrum by 
na něj mělo navazovat, pomáhat realizovat zpracovanou 
strategii, koordinovat projekty v území a pomáhat obcím 
se zkvalitňováním a zefektivněním svých služeb.

Meziobecní spolupráce v ORP Říčany
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Jak správně třídit – SKLO

Podzimní odpočty stavů domovních vodoměrů 
v trvale obydlených domech budou provedeny během listopadu 2015 

Při třídění odpadu nesmíme zapomenout na SKLO, 
které patří v lidském světě k nejpoužívanějším materi-
álům. V Louňovicích máme možnost skleněný odpad 
bez ohledu na barevné rozlišení odkládat do zelených 
kontejnerů na pěti stanovištích. Vytříděné sklo není nut-
né rozbíjet, protože se bude dále třídit. Díky svým vlast-
nostem se dá skleněný odpad recyklovat 
do nekonečna.

Do zeleného kontejneru na sklo můžeme 
vhazovat barevné sklo - například lahve 
od vína, alkoholických i nealkoholických 
nápojů, tabulkové sklo z oken a ze dveří, 
i čiré sklo od kečupů, marmelád či zavaře-
nin, rozbité skleničky apod. 

Do zeleného kontejneru nepatří kera-
mika a porcelán - talíře, hrnky, umyvadla 
apod., ani autosklo, zrcadla nebo dráto-
vané sklo, zlacená, kouřová a pokovená 
skla.

Vratné zálohované sklo vracejte zpět do obchodu! 

Co se dále děje s vytříděným sklem? Po svezení na třídi-
cí linku se sklo třídí na bílé a barevné. Každý druh má 
jiné chemické složení a smícháním by nevzniklo kvalit-
ní sklo. Barevně oddělené sklo se drtí na střepy, které se 
dále čistí od nečistot. Čisté sklo se převeze do tavicích 
pecí. Před zformováním do nových výrobků se musí 
roztavit při teplotě 1500 °C! Dotřiďovací linky na sklo 
mohou být samostatné nebo součástí skláren. Jejich 

úkolem je bezchybně odstranit vše, co není ze skla, a tu-
díž to nelze nadále recyklovat. Toto dotřídění musí být 
velmi důkladné, aby nedošlo ke znehodnocení celé vár-
ky skleněných výrobků. V první fázi se ručně vyberou 
velké nečistoty, jako je keramika, porcelán, kovy a další 
pevné částice. Následně se sklo nadrtí a pomocí doprav-

níků a vibračních sít se upravuje. Nakonec 
se na požadovanou vysokou kvalitu čistí 
pomocí optoelektrických čidel. Nečistoty 
by se mohly dramaticky projevit na zhor-
šených vlastnostech nových skleněných 
výrobků. Běžnými nástrahami, se kterými 
si dotřiďovací linka na sklo snadno pora-
dí, jsou etikety a kovové části.
Používání tříděného skleněného odpadu 
představuje ve sklárnách obrovské úspo-
ry energií a také náhradu primárních su-
rovin. Do vsádky může přijít podle tech-
nologie 60–85 % tříděného skla. Střepy, 
které se přidávají ke sklářskému kmenu, 
jsou společně s dalšími přísadami taveny 
při teplotách kolem 800–1400 °C. Z rozta-

vené hmoty je možné vyfouknout nebo odlít nové vý-
robky. Velkou výhodou recyklace skla je fakt, že ho lze 
používat neomezeně stále dokola.
Z vytříděného skla se vyrábí nejčastěji obalové sklo - lah-
ve na minerálky, alkohol, pivo - a jiné výrobky. Sklo se 
dále používá pro výrobu tepelných izolací - skelné vaty 
a pěnového skla - nebo jako přísada do speciálních dru-
hů betonů a do brusných hmot.
(Zdroj informací internet)

Marie Boudová

Kontejnerové stání v ulici Ke Kaménce Informační cedule u kontejnerů
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Další přátelské setkání a popovídání nejen o louňovic-
ké historii proběhlo úspěšně v pátek 5. června 2015 
v odpoledních hodinách. Salonek v restauraci U Henců 
byl zaplněný hosty z řad pamětníků, starousedlíků nad 
65 let i bývalých Louňováků, a to přišla pouhá polovina 
pozvaných.
Pečlivě připravený program s promítáním fotografií 
měl tradičně Otto Krutský. Začal tématem „Založení 
vsi“ ze svého cyklu „Toulky louňovickou historií“. V roce 
2007 jsme si připomněli výročí 600 let od první písem-
né zmínky o obci Louňovice, ovšem archeologický prů-
zkum v letech 1977–1978 určil dobu existence osídlení 
už na první polovinu 13. století. Tehdejší osada okolo 
potoka pod hájenkou čítala 5–6 usedlostí. Otto nám 
prozradil, že zpracovává celý seriál mapující historii naší 
obce a regionu. 
Druhý blok přednášky byl věnován 70. výročí ukončení 
druhé světové války a vzpomínkou na období okupace 

a hlavně podrobnému popisu revolučních dní a pobytu 
Rudé armády v Louňovicích. 
Následovalo seznámení s projektem, jenž zpracovává 
louňovickou genealogie a topografii, a s nově uspořáda-
nou sbírkou fotografií a dokumentů Spolku staromilců. 
Čtvrtým tématem byl rod Granátů, přehled historie sed-
mi generací jejich rodu v Louňovicích a spřízněných ro-
din Janovských, Pačesů a Votavů. 
Na sestřih filmového záznamu fotbalového zápasu SK 
Slavia Louňovice – Orchestr ČTV z roku 1987 už ne-
došlo, nejen z důvodu drobné technické závady, ale 
hlavně proto, že po dlouhé a informačně vyčerpávající 
přednášce už nebylo možné dál udržet pozornost. 
Veliké poděkování patří Ottovi za skvělý program, obec-
nímu úřadu za pohoštění a také všem, kteří svojí troškou 
do mlýna přispívají k dotvoření historie naší obce svými 
vzpomínkami a fotografiemi. 

Marie Boudová

Setkání pamětníků
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Letošnímu kreslení na návsi, tedy v ulici K Horní návsi, 
na konci prázdnin počasí přálo až moc. Teplota na slu-
níčku šplhala nad 40 stupňů, na modré obloze se ob-
jevovaly obláčky jenom maloučko a jen trochu stínu 
poskytoval červený dub uprostřed kruháčku - škoda, že 
roste tak pomalu. Přesto se děti sešly a s chutí malovaly 
tak, že prostor na kruháčku nestačil a krásné obrázky 

zasahovaly i do obou směrů komunikace. Do tvoření se 
zapojil i dospělý doprovod. Závěrečná sladká tečka ve 
formě zmrzliny všechny náramně potěšila. 

Marie Boudová

ho odpoledne jak zážitky, tak odměny za splněné úkoly. 
Navzdory počátečním obavám z nepříznivého počasí, 
se dětský den vydařil.

Dana Kodejšová

Dětský den se uskutečnil 30. května na hřišti O.S. Sport-
klub. Kolem poledne to ještě vypadalo, že se vůbec 
konat nebude, jak hodně pršelo. Nakonec vítr mraky 
rozehnal a hřiště se začalo plnit dětmi. Bylo to hezké 
odpoledne plné soutěží, ze kterých se malým i velkým 
nejvíc líbila střelba prakem na cíl. Tradičně byl připra-
ven i oblíbený skákací hrad. Děti si odnášely ze sobotní-

Dětský den

Malování na návsi
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Školení na počítačích na OÚ Louňovice ve dnech 15.–18. 6. 2015Školení na počítačích na OÚ Louňovice ve dnech 15.–18. 6. 2015

Ve dnech 15. 6. – 18. 6. 2015 proběhl zajímavý počin – 
počítačový kurz pro louňovické seniory. Tento projekt 
byl uskutečněn Jihočeským institutem celoživotního 
učení (JICU) z Nadačního fondu manželů Livie a Václa-
va Klausových v rámci projektu „Senioři komunikují“.
Na kurzu se sešel maximálně možný počet 10 účastníků 
– čtyři ženy a šest mužů. Věk byl skutečně seniorský od 
61 do 85 let. Lektorka projevovala zkušenost s tímto dru-
hem práce a jednala s námi vlídně a velmi trpělivě.
Ve čtyřech čtyřhodinových blocích jsme se učili základ-
nímu užívání osobního počítače. Zabývali jsme se psa-
ním a úpravami textu, prací s mapou, vyhledáváním tras 
a vlakových a autobusových spojů, získáváním informa-

cí pomocí Googlu a Wikipedie. Také jsme si zakládali 
e-mailovou adresu a učili se přijímat a odesílat zprávy.
Obecní úřad v Louňovicích nám poskytl příjemný pro-
stor a servis. Teď už záleží na každém z nás, jak zužitku-
jeme a rozvineme naučené dovednosti. K tomu může 
pomoci i přehledně a jednoduše sestavený manuál, kte-
rý každý obdržel.
Užitek z této akce by měli mít i naši mladší příbuzní, 
neboť nebudeme tolik pokoušet jejich trpělivost při 
pomoci s naší prací na počítači. A proto volám v duchu 
celého projektu: „Senioři, komunikujte!“.

Jindřiška Krutská

Nebojte se počítače!

Takový titulek zval k účasti na bezplatném kurzu práce na PC pro seniory, který se uskutečnil v červnu 2015 na 
obecním úřadu v Louňovicích. Pro náš zpravodaj jsme získali hned dva příspěvky:

Z vývěsky před obchodem v Louňovicích jsem se do-
zvěděla o pořádání kurzu na PC a přihlásila se. V pon-
dělí se v zasedací místnosti obecního úřadu sešlo 10 
zájemců.
Na stole bylo připraveno 10 notebooků a čekala na nás 
sympatická lektorka pí. Adamcová z Nadačního fondu 
manželů Livie a Václava Klausových. Tito ve spoluprá-
ci s Českou spořitelnou pořádají již několik let projekt 
„Senioři komunikují“ v rozsahu 14 hodin (4 vyučovací 
dny).
O kurz seniorů měli zájem začátečníci i mírně pokro-
čilí a vyučování bylo pro všechny zajímavé i zábavné. 
Prvním seznámením s možnostmi PC bylo malování 
obrázku, který jsme si následně uložili do vytvořené 
složky. Pro odlehčení mozkových závitů jsme si mohli 
„vygooglovat“ Novinky.cz a na displeji přečíst články 

v seriozních novinách nebo v bulváru. Vytvořili jsme si 
mailovou schránku a mohli spolu vzájemně komuniko-
vat. V odkazu Mapy.cz jsme naplánovali virtuální trasu 
do vzdálených měst i s časy odjezdu. Wikipedie nám 
odkryla zajímavosti neznámých končin. Poslední den 
bylo opakování všeho, co jsme se naučili, a zkusili jsme 
psaní dopisů ve Wordu. Záludnosti klávesnice a úpravy 
textu do sloupečků působily některým žákům nemalé 
problémy.
Starosta Ing. Řehák pořídil společné foto a všem nám 
byl obrázek na památku poslán do e-mailové schránky. 
Také jsme dostali „Osvědčení o absolvování vzdělávací-
ho kurzu ovládání a užívání osobních PC“ a s poděková-
ním všem pořadatelům se rozešli do svých domovů.

Zdena Zvěřinová
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Vážení a milí, 
dovolte nám touto cestou poděkovat všem, kteří se 
za dobu našeho působení ve Vaší obci stali našimi 
zákazníky.
Vážíme si Vašeho zájmu a přízně a na roky prožité ve 
Vaší společnosti budeme rádi vzpomínat. 
Přejeme Vám všem pevné zdraví a spokojenost do 
dalších let.

S pozdravem a úctou se loučí 
Dana a Petr Pelouchovi

Koncem září 2015 ukončil pan Petr Pelouch svoje 
podnikání v naší obci. Provozoval samoobsluhu/mini-
market v naší obci od 1. dubna 2001 a byl tak po panu 
Müllerovi druhým nejdéle působícím provozovatelem 
obchodu se smíšeným zbožím v Louňovicích.
Za tuto dobu se prodejna změnila k nepoznání. Spolu 
s obecním úřadem bylo provedeno mnoho moderni-
zací a rekonstrukcí. Dnes má objekt novou přípojku 
a rozvody elektřiny, zavedenu přípojku a topení ply-
nem, kanalizaci, klimatizaci, nové výlohy, vstupní dveře 
a okna, zateplenou střechu, rekonstruované je vnitř-
ní uspořádání prodejních, provozních a skladových 
ploch, moderní vybavení nábytkem a mnoho dalších 
vylepšení, na kterých se pan Pelouch podílel finančně 
i vlastním úsilím. Bohužel se obci nepodařilo sehnat 
dotace na úpravu vnější fasády.
Také se zlepšil rozsah nabízeného zboží k prodeji. 
Obzvláště je třeba ocenit nabídku masných výrobků 
a uzenin, které pan Pelouch sám vyráběl. Vždyť za jeho 
jitrnicemi, jelítky, zabíjačkovou polévkou, salámy, klo-
básami, uzeným masem, škvarky, sádlem a huspeninou 
se vždy jen zaprášilo a kupovali je nejen občané Louňo-
vic, ale jezdili pro ně lidé z okolních vesnic, z Říčan a až 
z Prahy.

Zapojil se také do akcí organizovaných obecním úřa-
dem pro děti a občany. Dodával pro tyto akce potraviny, 
sháněl víno, připravoval čaje a další výrobky. I za to mu 
patří naše poděkování.
Poděkování patří i těm, kdo se podíleli na prodeji, pře-
devším jeho manželce Daně Pelouchové, Dáše Stískalo-
vé, Evě Baťchové a Jiřině Horáčkové. Vždy s úsměvem 
a ochotou obsluhovaly, poradily a posloužily.

Pan Pelouch s podnikáním nekončí. V Nedvězí bude 
mít výrobnu uzenin a prodávat bude masné výrobky 
a uzeniny na farmářských trzích v Říčanech, Uhříněvsi 
a v Praze. Přejeme mu v podnikání mnoho úspěchů.

Roman Čížek

V sobotu 16. května 2015 se uskutečnila v pořadí druhá sbírka pro psí depozitum 
Beruška z Horních Chvatlin u Zásmuk.
Od dárců pejsci dostali matrace, granule, hračky, pamlsky a 100 Kč. Na odvoz jsme opět měli půjčenou dodávku od 
Zdeňka Tomana. Všem tímto mnohokrát děkujeme!
Další sbírka proběhne 3. října 2015, opět v čase 9.00 –12.00 hodin před garáží sběrného dvora u fotbalového hřiště 
TJ Slavia Louňovice.

Co nejvíce útulek potřebuje? 
• Staví se nové výběhy – jsou tedy potřeba prkna, kari-

sítě a další stavební materiály.
• Pro psy granule, rýže, maso, staré povlečení, odčer-

vovací tablety, pipety „Stronghold“ na největší ple-
mena (tyto pipety dobře fungují také na svrab, který 
bohužel psi odebraní z tzv. množíren mají)

Jsme velice rádi, že vám osud pejsků není lhostejný 
a sbírek se účastníte.

Za každý dar děkujeme.
www.depozitumberuska.cz.

za Spolek staromilců Zlata Uzlová

Poděkování panu Petru Pelouchovi

SBÍRKA PRO BERUŠKU
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Opět přišlo očekávání, které se opakuje pravidelně vždy 
koncem srpna – přichází nový školní rok a zase začne 
školka. Starší školkové děti jsou většinou natěšené (prav-
da – rodiče ještě víc), kdy to již bude, a jsou zvědavé, 
co je ve třídě čeká nového, zda tam budou jejich známí 
kamarádi nebo i nějací noví a na co si budou hrát. V nej-
větším očekávání jsou však rodiče menších dětí, které 
do naší školky nastupují prvně. Většinou mají obavy, jak 
jejich děti zvládnou ten veliký krok do neznáma – nové 
prostředí, stejně staří ale i starší kamarádi, které neznají, 
jiné hračky, neznámé „tety“… 
Jak byli v minulém zpravodaji čtenáři informováni, v naší 
MŠ proběhl zápis dětí pro další školní rok již v dubnu. 
Zapsáno bylo 26 dětí, z toho 24 dětí s trvalým bydlištěm 
v Louňovicích. V přijímacím řízení bylo přijato 15 dětí. 
Rozhodoval věk dítěte a trvalé bydliště v Louňovicích 
(kritéria viz web MŠ). V pořadníku nepřijatých dětí jich 

zůstalo 11 seřazených podle věku, na posledních dvou 
místech jsou děti, které nemají trvalé bydliště v Louňo-
vicích. Během dvou měsíců však tři přijaté děti jejich ro-
diče z různých důvodů odhlásili, a tak mohly být přijaty 
další tři. V současné době se v pořadníku nachází 8 dětí, 
z toho 6 louňovických. 
Již na informativní schůzce v červnu byli rodiče sezná-
meni s provozem MŠ, s průběhem dne, s činnostmi dětí 
ve školce a také s nabídkou adaptačního programu po 
dobu jednoho až dvou týdnů, kdy mohou své dítě při-
vést zpočátku pouze na dvě hodiny denně a postupně 
tuto dobu dle svých možností a především potřeb dítěte 
prodlužovat. Tato možnost některé rodiče trochu uklid-
nila, vždyť někteří budou své ratolesti opouštět vůbec 
poprvé v životě.
A přišlo září. Ne všichni rodiče si mohli přizpůsobit svoji 
pracovní dobu a některé děti již navštěvovaly jinou škol-

      POZNAMENEJTE SI DO KALENDÁŘEPOZNAMENEJTE SI DO KALENDÁŘE      
Koloběžkový závod v sobotu 26. září 2015 od 15.00 hodin na kruháčku v ulici K Horní návsi

Odznak všestrannosti v pondělí 28. září 2015 od 14.00 hodin na hřišti O.S. Sportklub

Běh Voděradskými bučinami v sobotu 3. října 2015, start v 10.00 hodin u fotbalového hřiště

Sbírka pro psí útulek v sobotu 3. října 2015 9.00 –12.00 hodin před garáží u fotbalového hřiště

Posvícenská zábava v sobotu 17. října 2015 ve 20.00 hodin U sv. Huberta

Dětská burza v sobotu 24. října 2015 od 14.00 do 17.00 hodin v sále hotelu U sv. Huberta

Turnaj pétanque ve středu 28. října 2015 od 14.00 hodin na hřišti O.S. Sportklub

Drakiáda říjen – listopad, termín bude upřesněn podle počasí

Lampionový průvod v sobotu 31. října 2015 v 17.00 hodin z Horní návsi

Mikulášská nadílka v sobotu 5. prosince 2015 v 16.30 hodin v hotelu U sv. Huberta

Rozsvícení vánočního stromu v neděli 29. listopadu 2015 v 17.00 hodin na Horní návsi

Vánoční zpívání v sobotu 19. prosince 2015 v 17.30 pod Zvoničkou

Vánoční koncert v mukařovském kostele – prosinec – termín bude upřesněn

Divadlo v sále U sv. Huberta: Rozum a štěstí v sobotu 3. října od 15.00 hodin
Jak se dobrák stal králem v sobotu 10. října od 15.00
Osm žen v sobotu 10. října od 19.00 hodin

pondělí 18.00 – 19.00 hodin  zdravotní cvičení na páteř metodou SM–systém se cvičitelkou 
Danou Řehákovou 

pondělí 19.00 – 20.00 hodin  aerobic a cvičení s různými pomůckami na formování postavy se cvičitelkou 
Danou Řehákovou

středa 19.00 – 20.00 hodin  (od října 2015) pilates se cvičitelkou Veronikou Helclovou
čtvrtek 18.30 – 20.00 hodin  jóga se cvičitelkou Jitkou Mášovou

PRAVIDELNÁ CVIČENÍ V MŠ LOUŇOVICE PRO VŠECHNY ZÁJEMCE PRAVIDELNÁ CVIČENÍ V MŠ LOUŇOVICE PRO VŠECHNY ZÁJEMCE 
O ZDRAVÝ POHYBO ZDRAVÝ POHYB

MATEŘSKÁ ŠKOLA – A PŘIŠLO ZÁŘÍ
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ku, a tak nakonec adaptační program využila polovina 
rodičů nově příchozích dětí. Během prvních čtyř dní 
však již všechny děti zvládly pobyt ve školce do oběda. 
Starší děti se bez problémů zapojily do všech činností 
– s chutí si každý den zacvičily, modelovaly, vyprávěly 
si o zážitcích z prázdnin, hrály různé pohybové hry, na-
malovaly si veselé sluníčko, o kterém se stačily naučit 
písničku. 

A co naši předškoláci ze Želviček, kteří se rozloučili se 
školkou v červnu? V posledním čtvrtletí školního roku 
se ještě mnohé naučili a hodně si užili, samozřejmě 
s nimi i mladší děti z Rybiček. V květnu k nám zavítala 
Dřevíčkova dílnička a třída Želviček se změnila v dřevo-
zpracující dílnu. Děti se nejdříve seznámily s vlastnostmi 
dřeva, s nástroji na jeho opracování a také, jak se s nimi 
bezpečně zachází. Potom se již pustily do práce a každý 
si vyrobil svého dřevěného krokodýla. Malí kutilové byli 
opravdu moc šikovní.
V květnu nás potěšilo svou pohádkou divadélko „Kůz-
le“, které nikdy nezklame děti, ani nás dospělé. 
V rámci cyklu „Děti a bezpečí“ jsme zařadili mezi akce 
školy program „Bezpečný pes“ a návštěvu záchranářů 
s programem „První pomoc ve školce“. V prvním pro-
gramu se děti seznámily s tím, jak se pozná „rozzlobe-
ný“ pes a jak se mají chovat při jeho útoku. Záchraná-
ři k nám přijeli se sanitním vozem, ve kterém dětem 

ukázali důležité přístroje potřebné na záchranu lidské-
ho života, ve třídě se pak holčičky a chlapci učili ošetřo-
vat ránu na noze či na hlavě.

Mezinárodní den dětí jsme řádně oslavili: 
Předškoláci v červnu ještě navštívili ZŠ Mukařov a zkusi-
li si zatím nanečisto, jaké to je sedět ve školní lavici a učit 
se. Rozloučili jsme se s nimi a oni se školkou na závěreč-
né besídce „Rozloučení s předškoláky“. Nejdříve chlap-
ci a děvčata předvedli, co všechno již umí, a potom na-
stala slavnostní chvíle, kdy byly děti šerpovány panem 
starostou. A na šťastné vykročení do školních let jsme si 
s dětmi připili – samozřejmě dětským šampaňským. Ješ-
tě jednou jim přejeme ve škole samé jedničky, mnoho 
úspěchů, kamarádů a veselých zážitků. 
Možná by se zdálo, že se v uzavřené školce o prázd-
ninách vůbec nic nedělo. Ale třída Rybiček má místo 
„okénka“ nové krásné dveře, v obou třídách přibyly 
nové skříňky. Mohli jsme lépe uložit didaktické hry 
a pomůcky, stavebnice a různé skládačky tak, aby si je 
bez problémů mohly děti samy z poliček vyndat. Kvů-
li těmto úpravám bylo nutné přemístit nábytek zvláště 
ve třídě Rybiček trochu jinak, než tomu bylo doposud. 
A samozřejmě roztřídit a uložit do skříněk hry a hračky, 
včetně výtvarného materiálu a pomůcek na činnosti. 
V zázemí školy byl vyměněn starý nefunkční bojler za 
nový, v kuchyni opraveny dva přístroje, jeden zakou-
pen nový, pořízen byl též nový počítač na vedení zá-
znamů o stravném a školném. V závěru prázdnin přišlo 
již tradičně na řadu tělocvičné nářadí a dřevěné prvky 
na zahradě, které dostaly díky zbroušení „nový kabát“. 
Děkujeme tímto všem řemeslníkům, kteří svojí ochotou 
a šikovností přispěli ke spokojennosti nás všech ve škol-
ce, děkujeme za podporu obecnímu úřadu, především 
pak panu starostovi. Děkuji pedagogickým a provoz-
ním pracovnicím školky, které se též podílely na prázd-
ninových změnách a vylepšeních.
A přišlo září. Popřejme si to správné vykročení pravou 
nohou do nového a úspěšného školního roku a vám 
všem šťastnou budoucnost.

Bohumila Nováková, ředitelka MŠ

Maškarní karneval. Sportování tradiční i netradiční. Celodenní výlet „Pohádkový hrad“.
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Se začátkem nového školního roku 2015-2016 byla slav-
nostně otevřena nová zděná přístavba Základní školy 
Mukařov. Zděnou přístavbu dle projektu Ing. arch. Pav-
la Hniličky postavila společnost POZIMOS, a. s. ze Zlí-
na. Tvoří ji samostatná budova s osmi kmenovými tří-
dami a třemi speciálními učebnami. Se starou budovou 
a jídelnou je propojena krytou chodbou. Náklady na 
stavební část včetně víceprací činily 32.340.296 Kč včet-
ně DPH. Výše dotace činila 21.163.000 Kč. Vybavení, 
tedy mobiliář a výpočetní technika, stálo 2.819.740 Kč 
včetně DPH. 
S potěšením mohu konstatovat, že se nová budova 
opravdu povedla., a to jak projektově, tak i stavebně. 
Pevně věřím, že bude nejen našim dětem sloužit hez-
kou řádku let. 
A tak jedinou kaňkou je, že zatím nedošlo k dohodě 
o spolufinancování mezi spádovými obcemi. 
Zbývá také dořešit celkovou rekonstrukci staré budovy 
a nevyhovující stav a kapacitu tělocvičny. Prostě udělat 
taková opatření, aby celá Základní škola Mukařov byla 
školou pro 21. století. Je jasné, že tento cíl bude ještě fi-
nančně velmi náročný a zátěž spojená s financováním 
nemůže ležet jen na bedrech obce Mukařov jako zřizo-
vatele školy. Musí přijít dotace a musí se také výrazně 
podílet i ostatní obce školského obvodu. 

Podíváme-li se do historie, stará budova školy byla uve-
dena do provozu v roce 1960 a od té doby je Základní 
škola Mukařov spádovou školou i pro naši obec. Lou-
ňovice mají v současné době s Mukařovem uzavřenou 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA MUKAŘOV 
DOBRÁ VĚC SE PODAŘILA, ALE ….

dohodu o vytvoření školského obvodu spolu s obcemi 
Babice, Doubek, Klokočná, Svojetice, Štíhlice a Tehovec. 
Tyto obce spolu dlouhá léta v oblasti školství spolupra-
cují. V roce 2009 spolu zafinancovaly a postavily kontej-
nerovou přístavbu a v roce 2014 z důvodu akutního ne-
dostatku volné kapacity také kontejnerovou nástavbu 
základní školy. Protože počet dětí nastupující do první 
třídy byl stále větší, došlo v roce 2012 mezi obcemi škol-
ského obvodu k dohodě na vybudování a spolufinan-
cování zděné přístavby. V roce 2013 byla vypracována 
studie a projektová dokumentace pro stavební povole-
ní. O rok později už bylo vydáno stavební povolení a vy-
pracována realizační projektová dokumentace, která 
byla nutná pro výběrové řízení na zhotovitele. V té chvíli 
činily vynaložené náklady na projektovou dokumentaci 
cca 1.100.000 Kč. Předpokládané náklady byly vyčísleny 
na cca 34.000.000 Kč a doba realizace rok 2016. Mezi ob-
cemi bylo ujednáno, že žádost o dotaci podají všechny 
obce, aby byla šance na její přiznání co největší. To však 
předpokládalo založit svazek obcí, což se ale nestihlo, 
neboť už v květnu 2014 byly vyhlášeny dotační tituly 
na zvýšení kapacity základních škol převážně v okre-
sech Praha-východ a Praha-západ. Proto žádost o dotaci 
podala obec Mukařov sama s tím, že ostatní obce škol-
ského obvodu se budou podílet na úhradě prostředků 
potřebných na spoluúčast k dotaci. Naproti tomu bylo 
také domluveno, že proti finančnímu plnění dostanou 
obce, stejně jako u kontejnerů, majetkový podíl na zdě-
né přístavbě. Obec Louňovice měla uhradit podíl ve 
výši 2.067.138 Kč, tj. 17,4 % z prostředků potřebných na 
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ŠKOLNÍ ROK 2015-2016 V ZÁKLADNÍ ŠKOLE MUKAŘOV ZAČÍNÁ

V prvním letošním čísle Louňovického zpravodaje jste 
se mohli dočíst, že se zápisu dětí do prvních tříd Základ-
ní školy Mukařov, který proběhl 3. února 2015, zúčast-
nilo celkem 117 dětí. Podobný počet dětí bylo u zápisu 

i v předchozím roce a 1. září 2014 nastoupilo do tří prv-
ních tříd 75 dětí. 
1. září 2015 bylo slavnostně zahájeno vyučování i ve vel-
koryse rozšířených prostorách mukařovské školy. Do 
nové přístavby nastoupili žáci pátých až devátých roč-
níků, do staré budovy žáci prvních až čtvrtých tříd a do 
kontejnerových prostor se nastěhovala školní družina. 
Celkový počet žáků v Základní škole Mukařov je 465. 
1. září 2015 padl další rekord v počtu prvních tříd. Byly 
otevřeny čtyři první třídy o celkovém počtu 88 žáků, 
z toho je 12 dětí z Louňovic. 

Přejeme, ať se všem žákům i učitelům v dalším školním 
roce daří v učení, ať mají jen samé pěkné výsledky a ve 
škole se jim líbí.

Marie Boudová

spoluúčast k dotaci a majetkový podíl měl činit 17,4 % 
z hodnoty budovy. Součástí návrhu bylo i to, že se obce 
budou tímto procentem podílet na úhradě budoucích 
nákladů spojených se správou této budovy. Znamenalo 
to, že se obci Mukařov sníží budoucí náklady na sprá-
vu ze 100 % na cca 35 %. Tyto meziobecní dohody však 
byly ze strany Mukařova zpochybněny. Jejich poslední 
návrh je, že uhradíme cca 2,4 mil. Kč, tj. 17,09 % z pro-
středků potřebných na spoluúčast k dotaci na zděnou 
přístavbu, majetkový podíl by však činil jen 7,4 % hod-
noty budovy.
Tento návrh spolufinancování a dělení majetku byl 
ostatními obcemi odmítnut. Protože stanoviska obce 

Mukařov jsou dle názoru ostatních obcí nekonzistent-
ní, byli zastupitelé obce Mukařov vyzváni k předložení 
ucelené koncepce fungování Základní školy Mukařov, 
s jasnou představou o zapojení obcí školského obvo-
du do fungování školy – financování, řízení, přijímání 
žáků, smlouvy o školském obvodu atd. Zároveň chceme 
vědět, jak se obec Mukařov staví k případnému založe-
ní svazku obcí, který by pak byl zřizovatelem svazkové 
školy.
Jsem přesvědčen, že najdeme společnou řeč a k doho-
dě mezi obcemi nakonec dojde. Bude to ku prospěchu 
obcí i jejich obyvatel. 

Josef Řehák
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   ZPRÁVY Z NAŠÍ KNIHOVNY      ZPRÁVY Z NAŠÍ KNIHOVNY   
Letošní léto bylo velmi horké. Na zahrádce se nic dělat 
nedalo, plevel ani tráva nerostly a voda pomalu ubýva-
la. Tyto horké dny bylo nejlepší trávit ve stínu, s chlad-
ným nápojem nebo ponořením do osvěžující vody 
a s knížkou v ruce. Přes všechny nástrahy přírody jste 
na knihovnu nezapomněli a o prázdninách do knihov-
ny zašli. Přišlo 157 čtenářů, kteří si vypůjčili 595 knih. 
Bylo znát, že se v horkých dnech opravdu nedá nic moc 
dělat, neboť v pátek do knihovny chodili téměř stejní 
čtenáři a půjčovali si nové a nové knihy. Proto jsem na 
začátku a na konci srpna zajela do Benešova a přivezla 
10 nových souborů knih – celkem 500 svazků.
Začal nový školní rok 2015/2016 a pro některé děti byl 
nástup velmi z ostra. Hned na začátek dostali za úkol 
napsat referát o významných lidech, osobnostech. Tak 
se stalo, že hned první pátek nového školního roku 
do knihovny přišly děti – žáci sedmé třídy – a prosily 
o knihy, kde by našly informace o Janu Husovi, Petru 

Parléřovi, Karlu IV. a dalších osobnostech. Tento den do 
knihovny přišlo i hodně čtenářů (celkem 23) vrátit kni-
hy. Tak jsem na děti–žáky neměla moc času, což mě vel-
mi mrzelo a stále mrzí. Po skončení výpůjční doby jsem 
se pustila do hledání, listování, pročítání a kopírování. 
Těm, co odešli s nepořízenou, jsem nakopírované věci 
hodila do schránky, nebo se domluvila na další možnos-
ti předání. Věřím, že zadaný úkol zvládnou a do knihov-
ny se budou vracet nejen pro informace na referát.
V září začíná výtvarná dílnička s Hankou. Bude se konat 
jednou za 14 dní. Co budeme vyrábět, se vždy dozvíte 
na vývěsce nebo na webových stránkách obce. Všichni, 
kdo rádi tvoříte, jste zváni, nebo se můžete přijít jen po-
dívat a přidat se k pomocným pracím.

Na setkání i povídání s vámi se již těší knihovnice 
Marie Danielová

SPORT 
Tělovýchovná jednota Slavia Louňovice, z. s.

Po několika letech velikých sportovních úspěchů Slavie, 
kdy šestkrát postoupila do vyšší soutěže, došlo před le-
tošním ročníkem 2015/2016 na lámání chleba. Po skvě-
lém 5. místu v ČFL, což je historicky největší úspěch 
louňovického fotbalu, byla opět nastolena otázka, jak 
udržet v tak malé obci fotbal na skoro profesionální 
úrovni. Po několika náročných sezonách už to nebylo 
možné, ať už z důvodů finančních, personálních, či ma-
teriálových, a tak se výkonný výbor Slavie po několika 
schůzích a jednáních rozhodl pro přihlášení do okresní-
ho přeboru (II. třída). 

Podařilo se udržet dlouholetého hráče Vasila Boeva jako 
trenéra. Výkonnému výboru se rovněž povedlo na hos-
tování do Louňovic přivést celkem 9 hráčů, kteří u nás 
měli zájem hrát a zúčastnili se kvalitní letní přípravy. Pů-
vodním záměrem výkonného výboru bylo přihlásit se 
do takové soutěže, aby ji mohli hrát místní hráči, popří-
padě odchovanci Slavie. Bohužel místních odchovanců 
není mnoho, což je důsledek několikaleté absence do-
rostenecké kategorie a postupného stárnutí kádru. Tým 
mužů se tedy skládá z 12 místních odchovanců/hráčů 
Slavie a 9 hráčů hostujících.

Kádr Slávie Louňovice - podzim 2015:
Michal Janocsko
Jiří Holub
Vasil Boev
Štěpán Böhm
Jakub Bouda
Martin Drazdík (hostování Mukařov)

Petr Kubíček (hostování Dobřejovice)
Tomáš Lahoda (hostování Bělotín)
Zdeněk Lískovec
Martin Malý (hostování Mukařov)
Tomáš Marc
Roman Orság
Jan Paroulek
Jan Singr (hostování Dukla Praha)
Jan Tichý
Lukáš Vajner (hostování Dolní Počernice)
Václav Vávra (hostování Kunratice)
Hardy Wahyu
Tomáš Reilich (hostování Vršovice)
Josef Marc (hostování Hřebeč)
Jaroslav Pavelka

Tým má za sebou první tři soutěžní utkání okresního 
přeboru a bohužel ani v jednom nezískal žádný bod do 
tabulky.

Zveme vás na zápasy Slavie doma i venku, přijďte po-
vzbudit naše borce, budou vaši podporu potřebovat.

Mladší žáci i starší přípravka v minulé sezóně nadmí-
ru uspěli. Aby i ta nadcházející sezóna byla po všech 
stránkách vydařená, trenéři všech věkových kategorií 
na konci června absolvovali trenérský kurz, zaměřený 
především na mládež, a obdrželi od FAČR trenérskou 
licenci. Celý kurz, který se skládal z praktických doved-
ností i teoretických znalostí, byl pro nás všechny hodně 
inspirativní, ale zároveň nám potvrdil/upřesnil správný 
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směr, kterým jsme se před několika lety v práci s mláde-
ží vydali. Již po dvou měsících aplikování vylepšených 
tréninkových metod je na dětech vidět značný pokrok 
a výsledky prvních turnajů a zápasů a zejména předvá-
děná hra nám dělají radost. 

V průběhu posledních pěti let se nám povedlo přetrans-
formovat práci s mládeží a v nové sezóně 2015/2016 
jsme konečně pokryli kompletně všechny žákovské ka-
tegorie. Aktuálně máme cca 60 dětí od předškoláků (ba-
byfoot), přes mladší přípravku, starší přípravku, mladší 
žáky a nově i starší žáky ve spojení se Svojeticemi. Vý-
hledově cca za tři roky bychom mohli obnovit i dorost 
a odhadem za šest let by už dnešní žáci měli být ve věku, 

kdy by mohli doplnit naše A mužstvo. Je to samozřejmě 
běh na velmi dlouhou trať, ale vyhlídky jsou pozitivní. 
Povedlo se nám v dobrém slova smyslu zbláznit nejen 
lidi, kteří se o děti na trénincích starají, ale naše úsilí má 
pozitivní ohlas i u rodičů a hlavně u samotných dětí, 
kterých tak postupně přibývá. Po početně slabých roč-
nících 2001-2003 už následují silné ročníky 2004-2007, 
kde již nemáme žádné problémy s poskládáním sestavy 
na zápas nebo na turnaj.

Tomáš Prosr
předseda Slavia Louňovice

Matěj Štibingr – nadějný sportovec

Matěje Štibingra znají mnozí jeho vrstevníci ze základní 
školy v Mukařově, s nimiž občas hrál florbal, i když stu-
duje na Masarykově klasickém gymnáziu v Říčanech.
Do Louňovic se přistěhoval ve svých pěti letech. Mohli 
jsme ho potkávat v okolních lesích při pravidelném bě-
hání. Sportování ho baví od mala, za Slavii Praha hrál ho-
kej v mládežnických kategoriích od 4. do 8. třídy. Nyní 
se ale hlavně věnuje cyklistice.

27. června 2015 se Matěj Štibingr zúčastnil společného 
Mistrovství České a Slovenské republiky v cyklistice 
v silničním závodě juniorů v Žilině. V nejdůležitějším zá-
vodě probíhající sezóny a při velmi bojovném výkonu 
byl Matěj u všech důležitých momentů. Jelo se šest dva-
cetikilometrových okruhů a při nájezdu do druhého se 
vytvořila silná skupinka deseti jezdců, která si vytvořila 
slibný náskok před pelotonem. Druhým klíčovým mo-
mentem byl nájezd do posledního kola, kdy do kopce 
zaspurtovala čtveřice cyklistů – tři čeští a jeden ze Slo-
venska. Zbytku skupiny se čtveřice vzdálila a rozhodla 
o pořadí na stupních vítězů. Matěj dospurtoval na vý-
tečném třetím místě. Konkurence byla veliká, mezi stov-
kou závodníků z České a Slovenské republiky nikdo 
z výkonnostní špičky nechyběl. 
Další třetí místo Matěj Štibingr získal na Mistrovství re-
publiky v dráhové cyklistice ve stíhacím závodě druž-
stev juniorů na Třebešíně 10. července 2015. Na svém 
kontě má pěkná umístění v mnoha dalších závodech 
Českého poháru i Světového poháru v dresu české ju-
niorské reprezentace.

V současné době se Matěj věnuje silniční a dráhové cyk-
listice v cyklistickém oddílu SP Kolo Loap Specialized 
Praha. V příštím roce postoupí do kategorie U23 a bude 
tak soutěžit v mužské kategorii za některou českou pro-
fesionální stáj (pravděpodobně SKC Tufo Prostějov). 
Věříme, že si vzpomene i na svou triatlonovou minulost 
a najde si v nabitém programu také čas na nějaký pěkný 
triatlon, za což se velmi přimlouvají jeho rodiče. 
Kdo ví, o jakých dalších Matějových podařených závo-
dech v budoucnu uslyšíme. Přejeme mu mnoho dalších 
sportovních úspěchů.

Marie Boudová
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VVVenda triatlon

POHNĚME ZEMĚKOULÍ – LET´S MAKE THE EARTH MOVEPOHNĚME ZEMĚKOULÍ – LET´S MAKE THE EARTH MOVE

Tak, a je to za námi! Letošní již 4. ročník VVVenda tri-
atlonu proběhl v sobotu 18. července 2015. Tentokrát 
se na startu sešlo 12 závodníků, což je oproti minulým 

ročníkům mírný propad, ale vynasnažíme se pro příště 
lépe zorganizovat propagaci, aby závodníci měli větší 
motivaci, pořadatelé více práce a diváci více zážitků. Již 
teď se těšíme na všechny závodníky příštího ročníku 
i na ty neméně důležité, kteří nám pomáhají tuto bláz-
nivou akci pořádat a fandí nám.
Pro tento rok se zapíše do historie jako vítěz David Král, 
s časem 1:13:02. Ještě jednou velká gratulace! Budeme 
rádi, když se k nám připojíte na facebookových strán-
kách www.facebook.cz/vvvendatriatlon. 

Nakonec bychom chtěli moc poděkovat obci Louňovi-
ce, že jsme na jejím území opět tuto akci mohli pořádat 
a že nám pomohla s otevřením bran v lese a uzavřením 
ulice Na Horáku pro naši bezpečnost.

Jan Wendl

To je motto, které bylo symbolem letošní 15. Světové 
gymnaestrády v Helsinkách.
Více jak 25 000 cvičenců z 53 zemí přiletělo ve druhém 
červencovém týdnu do Finska, aby tam předvedlo na 
podiích a stadionech své nejlepší výkony a ukázalo se 
ostatním zemím. Naši malou republiku reprezentovalo 

přes 800 cvičenců – polovina z jed-
not Sokola a polovina z gymnastic-
kých oddílů Asociace sportu pro 
všechny. Všechny čtyři skladby, kte-
rými se Česká republika prezento-
vala, měly velký úspěch, neboť byly 
rytmické, barevné, hudbou vhodně 
doprovázené a perfektně zacvičené. 
Zvláště prostorové skladby na stadi-
onu Sonera připomínaly sokolské 
slety minulých let. Přestože mladá 
generace na 15. setkání gymnastů 
převažovala, byla skladba Generati-
ons together (Generace společně), 
sestavena tak, aby si ji mohli zacvi-
čit i senioři se sedmi křížky. Zahá-
jení a ukončení slavnosti pohybu 

bylo na stavebně úžasném Olympijském stadionu, kde 
v roce 1952 získal náš Emil Zátopek tři zlaté olympijské 
medaile. Jeho jméno není ani dnes pro Finy neznámé.
Helsinky jsou velkoměsto jako každé jiné – obdivova-
li jsme výstavnost starých domů a z pohodlí autobusu 
sledovali skleněné paláce převážně obchodních firem. 
Hodně se staví, zvláště sportoviště a haly pro různé dru-
hy sportů, neboť Finové mají dost prostoru i zeleně. 
Helsinští dobrovolníci zvládli organizačně pohyb a po-
byt tak velkého počtu cvičenců perfektně a patří jim dík 
za zážitky, které jsme tam v sounáležitosti mohli prožít. 

Zdena Zvěřinová 
členka říčanského Sokola 

jediná louňovická cvičenka na Gymnaestrádě 



17

SRDEČNÉ BLAHOPŘÁNÍ KE KULATINÁM, PŮLKULATINÁM 

A VŠEM NAROZENINÁM PO 80:

ŘÍJEN 2015

* Eva Amlerová, Jiří Vlach, Hana Holoubková, Ludmila Malotová

LISTOPAD 2015

* Ludmila Svobodová, Bohumila Kopecká Korecká, Josef Pátek, Jaruška Vlachová, 
Vilém Růžička, Karel Král, Jiří Šedivý, Marie Boudová, Jaroslava Tomková

PROSINEC 2015

* Jiří Rypka, Marta Adlerová, Alena Matějčková, Jan Bouda, Dagmar Bálková, 
Petr Oubrecht

SPOLEČENSKÁ RUBRIKASPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Slavíme kulaté výročí osvobození Rudou armádou. 
Všichni jsme byli tehdy nadšeni. Léta však ubíhala 
a nadšení vyprchávalo, svět se rozdělil a probíhala di-
verze (ideologický boj proti „vnitřnímu nepříteli“). Na 
jaře v roce 1953 byla vydána nová papírová jednoko-
runová bankovka. Její velice zdařilá nápodoba začala 
tehdy padat z nebe. Takové jednokorunové bankovky 
se daly nalézt i ve Voděradských bučinách, rozsypaly se 

Z HISTORIE OBCE
HLADOVÁ KORUNA

tam z vypuštěných balónů. Pro připomenutí pamětní-
kům zde uveřejňujeme její podobu. Můžete si přečíst, 
co jsme se z ní tehdy dozvídali.

Josef Trojánek

Vysvětlující doplnění:
O víkendu na přelomu května a června 1953 proběhla 
v Československu měnová reforma. Nové peníze byly 

vytištěny v Sovětském svazu a občané si je 
mohli vyměnit (ve většině případů) v po-
měru 5:1 do výše 300 Kčs; za každou dal-
ší uspořenou padesátikorunu však dostali 
už jen jedinou novou korunu. Zdařile uta-
jená vládní akce vyvolala místo radostné-
ho utrácení nové měny na sjednoceném 
trhu vlnu nepokojů po celé republice.
Z druhé strany železné opony přinášely 
balony docela jiný obraz reformy čes-
koslovenské měny. HLADOVÉ KORUNY 
– letáčky v podobě nové jednokoruno-
vé bankovky – se snášely na pole a lesy 
jako danajský DAR SOVĚTSKÉHO SVAZU 
v narážce na fakt, že nové peníze byly vy-
robeny v SSSR. Měnová reforma je „důkaz 
vládní bezradnosti a bankrotu pětiletky, 
památka na to, oč Vás vláda okradla“, tvr-
dil text letáčku.
Antikomunistický letáček, tzv. HLADOVÁ 
KORUNA. V roce 1953 bylo na území ČSR 
zachyceno 50 druhů letáků v celkovém 
počtu přes milión kusů; nejbohatší sklizeň 
přineslo asi 860 balonů v červenci 1953: 
774 715 kusů napodobenin jednokoruno-
vé státovky.
Převzato z internetu
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staženy a v listopadu setrvávaly opět v Darney, odkud 
se na přelomu let 1918-1919 vracely do vlasti. V prosinci 
1918 byl v Cognaku utvořen ještě 23. pěší pluk, sestave-
ný převážně z amerických dobrovolníků.
Ve francouzských legiích bojovalo 9 300 mužů, 560 
z nich padlo. Z louňovických občanů ve Francii působili 
pouze dva a v druhém případě je navíc plno otazníků.

JOSKA Emil
Narodil se 27. 3. 1891 ve Vitanově (okr. Hlinsko) jako 
syn železničního traťmistra, po obecní škole studoval 
na měšťance v Hlinsku a vyučil se kožešníkem ve Vídni. 
V roce 1912 nastoupil vojenskou službu a od srpna 1914 
bojoval jako desátník 21. čáslavského pluku na ruské 
frontě. V průběhu bojů utržil zranění levé paže (1915?). 
Dne 1. 5. 1916 padl u Bobrujska do zajetí (přeběhl?), 
6. 8. 1917 vstoupil do legií a byl zařazen jako vojín k 1. zá-
ložnímu pluku. V říjnu 1917 odplul na parníku „Kursk“ 
z Archangelska se skupinou dobrovolníků kpt. Husáka 
do Francie, kde byl zařazen k 21. pěšímu pluku, později 
se v květnu 1918 stal velitelem kulometné půlroty 22. pě-
šího pluku s hodností poručíka (sergeant). S jednotkou 
se účastnil bojů u Vouziers. Demobilizován 21. 1. 1919.
V roce 1919 s 22. pěším plukem „Argonským“ bojoval na 
Těšínsku, od roku 1920 měl hodnost štábního kapitána. 
Posádkou dlel v Jičíně. V roce 1921 se oženil s Alžbětou 
„Elou“ Bobkovou (1896-1975) a narodila se jim dvě děv-
čata (později provdané Zrcková a Uzlová). K 11. 1. 1928 

LOUŇOVÁCI VE SVĚTOVÉ VÁLCE (6.)
Legionáři ve Francii a Itálii

Francie
Podobně jako v Rusku vzápětí po vypuknutí války čes-
ké krajanské spolky ve Francii nabídly francouzským 
úřadům vstup svých členů do francouzské armády. 
Bylo jim umožněno zařazení do jednotek cizinecké 
legie. Od konce srpna 1914 se ve výcvikovém středis-
ku v Bayonne sešlo na 300 dobrovolníků, z nichž byla 
sestavena 1. rota C praporu 1. pochodového pluku. 
Díky charakteristickému pozdravu, užívanému mezi 
dobrovolníky, byla jmenována jako rota „Nazdar“. Po-
čátkem listopadu 1914 se její příslušníci dostali do zá-
kopů v Champagni. Koncem dubna 1915 byla rota pře-
místěna na bojiště u Arrasu, kde francouzské velení 
chystalo průlom. Dne 9. května rota „Nazdar“ vyrazila 
k slavnému útoku, prorazila německou obranu, ale ve-
čer po svém stažení zůstala z roty pouze stovka boje-
schopných mužů (42 padlo, množství bylo zraněno). 
Soustředěni již jen do čety pokračovali Češi v bojích 

do července 1915, 
kdy byl v bitvě na 
Sommě decimován 
i tento útvar. Vzhle-
dem k minimálním 
možnostem tuto 
„národní“ jednotku 
doplňovat, byli ná-
sledně čeští dobro-
volníci rozptýleni 
v jednotlivých útva-
rech 1. pluku cizi-
necké legie, s nímž 
se účastnili bojů až 
do srpna 1918, kdy 
byli začleněni do čs. 
jednotek.
Formování čs. voj-
ska ve Francii tedy 
zpočátku bránil ne-
dostatek lidských 
zdrojů. V roce 1917 
se podařilo získat 
několik stovek zaja-

tých Čechoslováků z rumunské a srbské fronty, probí-
hala jednání o přesunu zajatců z Ruska, nesnadno a jen 
ojediněle se získávali zajatci z italské fronty. Uskuteč-
nila se také náborová akce mezi čs. krajany v Americe. 
V listopadu 1917 dorazil z Ruska první transport (1240 
mužů kpt. Husáka), začali přicházet první Čechoameri-
čané (nakonec kolem 2300 mužů). V prosinci francouz-
ský prezident Poincaré povolil vytvoření autonomní čs. 
armády, v lednu 1918 byl v Cognaku postaven 21. pěší 
pluk a v květnu v Jarnaku 22. pěší pluk, oba později 
soustředěné v městečku Darney, kde vznikl náhradní 
prapor. Od července do září 1918 oba pluky působily 
na poměrně klidné alsaské frontě u Mülhausenu. V říj-
nu 1918 se zapojily do závěrečné spojenecké ofenzívy 
v Champagni na Aisně (u Remeše) a účastnily se tvrdých 
bojů u Terronu a Vouziers. Dne 30. října byly z fronty Skpt. E. Joska, 22. pěši pluk

Uniformy francouzských 
legionářů v roce 1918
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odešel do výslužby a bydlel s rodinou v Praze-Vokovi-
cích. V roce 1936 koupil domek čp. 102 v Louňovicích 
(ulice K Lípě) a zde žil do konce života. V květnu 1945 
byl velitelem louňovického vojenského oddílu a v 50. le-
tech byl starostou místního Sokola. Pracoval jako úřed-
ník Sběrných surovin n. p. Zemřel 25. 1. 1969 v říčanské 
nemocnici, pohřben je na louňovickém hřbitově.
V roce 1928 byl vydán sborník vzpomínkových příspěv-
ků „Československé legie ve Francii“, kde uveřejnil trojici 
svých příspěvků: „Český otec a Sokol“, „Smrt desátníka 
Holuba, amerického dobrovolce“ a „O mém Karlovi“.

TICHÝ Vincenc
Narodil se 10. 12. 1896 a jako rodiště i domovská obec 
jsou uváděny Louňovice (okr. Kostelec). V mukařov-
ské farní matrice se však tento údaj nenachází, žádný 
pramen nedokládá ani jeho pozdější pobyt ve vsi, ani 
příjmení se zde nevyskytovalo. Snad se mohlo jednat 
o nalezence z pražské porodnice – „pražátko“, vycho-
vávané v některé z louňovických rodin. Zařazen byl 
jako vojín k 10. domobraneckému pluku a bojoval na 
italské frontě, kde byl 11. 10. 1916 zajat. Na jaře 1918 se 
stal dobrovolníkem ve skupině 650 italských zajatců, 
kteří pod vedením kpt. Šeby odešli do Francie, kam do-
razili v červnu 1918. Jako vojín byl zařazen k 23. pěšímu 
pluku, bojů se tedy již neúčastnil. Demobilizován byl 
11. 9. 1920. Další osudy Vincence Tichého nejsou zná-
my, podrobnější prameny pro meziválečné období již 
vylučují, že by v Louňovicích žil, či jen žádal o domov-
skou příslušnost.

Itálie
V Itálii se formování čs. jednotek stalo největším problé-
mem. V zemi neexistovaly krajanské spolky jako v Rus-
ku a Francii, 300 Čechů žijících v Itálii bylo v roce 1915 
internováno jako osoby nepřátelského státu, čeští vojáci 
zajatí na italské frontě (do konce roku 1917 asi 30 000 
mužů) měli navíc pověst zdatného soupeře. O jejich za-
členění do italské armády nemohlo být (a nebylo) řeči. 
Po intervencích zahraničního odboje bylo v lednu 1917 
povoleno soustředit národnostně české zajatce c. a k. ar-
mády do společného zajateckého tábora (Santa Maria 

Poručík E. Joska na koni (vlevo), 22. pěší pluk, 1918.

Capua Vettere u Neapole), kde se začal tvořit poloofici-
ální „dobrovolnický sbor“ (1600 členů), později od čer-
vence 1917 v táboře Padua (v únoru 1918 zde bylo 6500 
členů sboru). Koncem roku 1917, v době krize italské 
armády a ústupu k Piavě, italské velení nakonec povo-
lilo ustavení 9 samostatných rot rozvědčíků, působících 
u jednotlivých armád po celé délce fronty. Zprvu na ně 
bylo nahlíženo s despektem, ale znalost rakouského 
prostředí brzy začala přinášet výsledky, armádními ve-
litelstvími ceněné. Jednání představitelů zahraničního 
odboje vedla v únoru 1918 k zřízení 7 pracovních, neoz-
brojených praporů, budujících komunikace a opevnění 
v zázemí fronty. Teprve v dubnu 1918 se konečně italská 
vláda rozhodla povolit pod italským velením postavení 
čs. armády v Itálii a ve Folignu začalo formování 31.-34. 
pěšího pluku, jejichž základem se staly zmíněné pra-
covní prapory. V zajateckých táborech byla vyhlášena 
mobilizace, ale ne každému se chtělo znovu jít do pekla 
bojů. V květnu měla divize téměř 12 000 mužů, ale vý-
cvik probíhal příliš rychle a nevhodná (dílem nefunkč-
ní) byla i výstroj. Část 33. pluku byla nasazena již v červ-
nu v bitvě na Piavě, celá jednotka odešla na alpskou 
frontu u Gardského jezera až v srpnu 1918. Dne 21. září 
Češi odrazili rakouský útok na pozici Doss Alto, v říjnu 

jednotka odešla do 
druhé linie a závě-
rečné etapy války se 
již aktivně neúčastni-
la. Mezitím byl v září 
1918 sestaven 35. 
pěší pluk a ze slou-
čených výzvědných 
rot také 39. výzvěd-
ný pluk. V prosinci 
započal přesun do 
vlasti. Celkem se do 
legií v Itálii dosta-
lo na 20 000 mužů, 
725 padlo (46 z nich 
popraveno Rakuša-
ny). Samostatnou 
kapitolou bylo zřizo-
vání tzv. domobra-
neckých praporů 
(v období prosinec 
1918 – květen 1919 
jich bylo ustaveno 
56), v nichž se ocit-

lo na 60 000 bývalých zajatců, kteří nevstoupili do legií 
a při poslední ofenzivě zajatí Čechoslováci, kterým se 
nepodařilo ustoupit na rakouské území. Do vlasti byli 
dopraveni v 86 transportech, vysílaných od dubna do 
srpna 1919. V řadách italských legionářů působili dva 
příslušníci obce.

HORÁČEK Josef
Narodil se 6. 3. 1877 v Louňovicích čp. 9 jako mladší 
ze dvou synů kameníka Václava Horáčka a jeho ženy 
Barbory. Vyučil se kameníkem, oženil se s Annou 
Stárkovou a v roce 1906 od obce koupil domek čp. 26 
(po roce 1939 stržený. Stál mezi dnešními domy čp. 14 
(Bandasovi) a čp. 185 (Hanusovi) v ulici Ke Kaménce). 
Z manželství vzešly 3 dcery (Marie, později Váňová, Rů-

Uniformy italských legionářů, 
1918
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žena, později Hermanová, a Božena, provdaná Herver-
tová). Zemřel v českobrodské nemocnici dne 9. 6. 1926. 
O jeho působení v rakouské armádě není známo více, 
než že rukoval v roce 1915. Hana Holoubková (vnučka) 
však vzpomíná jeho působení v italských legiích, v ro-
dině tradované. Sice se nepodařilo jeho jméno nalézt 
v Databázi legionářů (zpracoval VHÚ), jistou indicií 
ovšem představuje zápis v Evidenční knize vojenské 
z roku 1920 (SOkA Přemyšlení), ve které se uvádí jeho 
příchod do obce v červnu 1920 právě od 33. pěšího plu-
ku. Je pravděpodobné, že se příslušníkem jednotky stal 
až po konci války a neměl tak oficiálně právo na statut 
legionáře.

TŮMA Josef
Narodil se 11. 1. 1896 v Jevanech jako syn obuvníka 
Karla Tůmy z Louňovic. Od roku 1911 rodina žila v Lou-
ňovicích čp. 45, Josef se vyučil kameníkem. Bojoval na 
italské frontě, kde padl do zajetí již 21. 10. 1915. Do legií 

se přihlásil 12. 5. 1917 (dobrovolnický sbor) a od 1. 5. 
1918 byl jako vojín zařazen k 39. pluku. Vzhledem k ofi-
ciálnímu ustavení pluku až v září toho roku, je velmi 
pravděpodobné, že patřil mezi skupinu českých vojá-
ků, vykonávajících velmi riskantní službu rozvědčíka 
v nepřátelských (rakouských) liniích. V případě zajetí 
jej čekala poprava za vlastizradu. Do vlasti se vrátil s plu-
kem v prosinci 1918, pluk sloužil jako čestná jednotka 
prezidentu Masarykovi. Demobilizován byl dne 10. 6. 
1920.
Po válce byl Josef Tůma zaměstnán jako průvodčí vlaku, 
oženil se s Antonií Kučerovou a v letech 1926-27 vysta-
věl na obecní parcele domek čp. 66 (ulice Lesní, pozdě-
ji zde bydleli Neradovi). Ve 30. letech již byl penzistou, 
zemřel dne 7. 9. 1952 a o dva dny později byl pohřben 
na mukařovském hřbitově. Jediný známý potomek, syn 
Jaroslav, zahynul za 2. světové války v koncentračním tá-
boře v Rakousku.

Otto Krutský

Divadlo DiPoNa na letní scéněDivadlo DiPoNa na letní scéně
Letní prázdniny se ocitly v přeneseném slova smyslu, 
a vlastně i ve skutečnosti, v prachu. Letošní parné dny 
nás svou intenzitou poněkud zaskočily. A tak, než se 
nám vypaří i vzpomínky na vše, co jsme toto léto stihli 
si o dovolené i mimo ni dovolit, ráda bych připomněla, 
jaké léto jsme prožívali společně s mnohými z vás my 
Dipoňáci.
Letošní III. ročník Letní louňovické divadelní aktivity, 
který se zabydlel v areálu restaurace U Henců, byl pro 
nás v mnohém ten NEJ.
Pro tento ročník se nám podařilo poprvé, a věříme, že 
ne naposledy, získat dotaci od kulturního odboru Stře-
dočeského kraje. Děkujeme.
Další novinkou bylo vybudování skvělého venkovního 
jeviště, které bude i v dalších letech k dispozici nejen 
pro divadelní akce. Za to obrovský dík OÚ Louňovice.
Jsme velice rádi za podporu ze strany místních. O to víc 
nás těší zájem a podpora i z okolních vesnic a spoluprá-
ce například s OÚ Mukařov, který každoročně přispívá 
svou troškou do mlýna.

Nejvíce NEJ pro nás ale zůstává pocit, že naše snaha ser-
vírovat vám chutné divadelní kousky má cenu. Letošní 
rozpálené jeviště uvítalo celkem 7 představení, více než 
500 diváků a jako třešničku na závěr hru s několika de-
sítkami herců na pódiu. 
A co že bylo letos k vidění?
27. června otevřela letní aktivitu povedená komedie „Fu-
šeři, s.r.o.“, kterou nám již podruhé, a opět skvěle, ode-
hrál soubor Malé divadlo Kolín. 
19. července se dětská očka rozzářila u povedené au-
torské pohádky „Zatoulané psaníčko“ Divadélka Kůzle, 
které na našich prknech vždy rádi vidíme a jejichž pís-
ničky rádi slyšíme.
25. července k nám dorazil cirkus, lépe řečeno „Cirkuso-
vá pohádka“, kterou přivezli mladí herci divadla Nahoď 
Praha.
9. srpna přijelo divadlo Andromeda a správná česká kla-
sika „O chytré kmotře lišce“.
21. srpna jsme si nové jeviště museli ošlapat i my z Di-
pony – při představení „Pět dolarů za lásku“, což je naše 
čerstvě nastudovaná hra pro dospělé.
22. srpna pohádku „O Budulínkovi“ a „O Červené kar-
kulce“ v originálním pojetí díky písničkám Zdeňka Svě-
ráka a Jaroslava Uhlíře odehrál DS Hálek z Nymburka 
s notnou pomocí své dětské sekce souboru.
28. srpna - konec dobrý, všechno dobré. Závěr letní se-
zony jsme svěřili souboru DS Jirásek z Nového Bydžo-
va. A vsadili jsme na dobrou kartu. Jejich „Limonádový 
Joe“ je prostě tutovka!
Pro tuto sezónu se tedy loučíme s venkovní scénou, kte-
rá byla opět jedinečná a nezapomenutelná. Naše zraky 
se nyní pomalu a jistě přesouvají zpět pod střechu do 
hotelu U sv. Huberta, kde se budou opět až do příštího 
léta odehrávat představení pro děti i dospělé.
Děkujeme za vaši přízeň a zveme vás na další skvělá 
představení, které pro vás i nadále připravujeme.

Petra Krutská
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   ROZHOVOR      ROZHOVOR   

s paní Marií Sieglovou

Když se zamyslíme nad historií obce, zjistíme, že v ur-
čitém období tu bylo téměř třikrát tolik chat a rekreač-
ních obydlí než rodinných domků a v létě počet chatařů 
více než dvakrát překračoval počet trvale žijících. Jedna 
z největších chatových osad vyrostla po roce 1960 Na 
Kradence (u hřbitova). Požádali jsme pamětnici výstav-
by chat v této lokalitě, paní Marii Sieglovou, o krátký 
rozhovor.

Jak vlastně započala výstavba chat v této oblasti?
V roce 1962 jsme si s manželem pronajali parcelu (do 
vlastnictví jsme pozemek získali až později) a o rok poz-
ději jsme postavili dřevěnou panelovou chatu o jedné 
místnosti, ke které jsme přistavěli zasklenou verandu 
a na druhém konci kůlnu. Již v roce 1964 jsme zde trávi-
li víkendy a letní prázdniny. Byli jsme první, kdo v této 
lokalitě započal se stavbou chaty. Později začali stavět 
Čmelovi. S paní Čmelovou jsme tak jediní žijící pamět-
níci počátku stavebního ruchu. Později, pokud se pa-
matuji, stavěli rodiče Vojtů, Rouskovi či Červeňákovi, 
jejichž chaty dnes obývají jejich děti. S námi začali sta-
vět i Řezníčkovi, ale dnes je jejich chata prodána jiným 
majitelům a navíc zbouraná. Jedním z prvních stavitelů 
byl i pan Komers, který dnes už nežije a chatu odkoupil 
nový uživatel. Když vzpomínáme na pana Komerse, tak 
on byl ten, kdo v kině u Bittnerů mnoho let promítal 
filmy.

Jak vypadaly první chaty?
Byly to převážně dřevěné, nezateplené chaty s okny 
a verandou zasklenými jednoduchým sklem. Ta naše 
byla o jedné místnosti s palandami na spaní za závěsem, 
s verandou, kde bylo také možno spát, a s kůlničkou na 
nářadí. Naše chata byla z venku pokryta dřevěnými půl-
kuláči. Ze začátku jsme tam neměli elektřinu, svítilo se 
petrolejkou a vařili a topili jsme v malých kamínkách 
s troubou. A pochopitelně nebyla ještě zavedena voda. 
Některé z chat měly kopanou studnu s ruční pumpou. 
Když jsme chatu dostavěli, manželovi bylo 33 a mně 32 
let a měli jsme dvě děti. Po večerech jsme se scházeli 
se sousedy, hrály se karty, vyprávěly se životní zážitky, 
zpívali jsme, popíjelo se pivo a víno a s dětmi jsme hráli 

různé hry. Mezi některými sousedy nebyl dokonce ani 
plot. Prostě vesele se žilo a bavili jsme se. Vyrostla tady 
spousta dětí, prostě ráda na život v chatové osadě vzpo-
mínám.

Jak vypadají chaty dnes?
Když se později zavedla elektřina a zhruba před deseti 
lety se chaty připojily na veřejný vodovod a kanalizaci, 
tak to už bylo o něčem jiném. Dnes se chaty přestavují, 
zateplují, mají moderní koupelny, jsou vybaveny elek-
trickým sporákem, ledničkou, televizí a dalším moder-
ním zařízením. Avšak původní majitelé zestárli nebo se 
vyměnili, a tak nás zbývá jen několik pamětníků. Ale jak 
starší, tak i ti mladší považují svou chatu za svůj druhý 
domov. Vždyť někteří zde pobývají od jara do podzimu. 
Chodí nakupovat do obchodu, dříve navštěvovali trhy 
na Horní návsi, využívají koupání v rybnících, houbaře-
ní v lesích, v zimě bruslení a lyžování, ale i chutnou stra-
vu v místních hospodách, někteří navštěvují fotbalové 
zápasy a provozují mnoho jiných aktivit.
Já sama jsem dříve pěstovala zeleninu a ovocné strom-
ky, dnes již je to pro mne namáhavé.
Těch 53 let, které jsem prožila na chatě v Louňovicích, je 
pro mne doba naplněná krásnými vzpomínkami a pro-
žitky a chtěla bych popřát všem sousedům, aby na po-
byt v Louňovicích vzpomínali se stejnou láskou, jako na 
něj vzpomínám já.

Roman Čížek
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Zajímavosti

Jakou pomoc potřebují ježci?
Pokud vám na podzim přeběhne přes cestu ježek, nej-
prve se zamyslete, zda opravdu potřebuje vaši pomoc. 
Tito pichlaví pomocníci patří mezi 
chráněné živočišné druhy a měli 
by pokud možno zůstat ve volné 
přírodě. Pokud se však tato zvířata, 
běžně aktivní v noci, objeví za bílé-
ho dne, je pravděpodobné, že jsou 
buď velmi vyhladovělá, nebo po-
raněná. Hledají u vás pomoc a vy 
byste je neměli odmítnout. Velmi 
mladá, nemocná nebo slabá zvířata 
by jen stěží přežila zimu. I po uzdra-
vení je však pro ježka těžké najít si 
před začátkem zimy v haldě dříví nebo chvojí vhodné 
místo pro přezimování. Udělejte jim proto náhradní 
zimní ubytování v chladném sklepě, na půdě nebo v ga-
ráži, kde se udržuje teplota kolem 5 °C. Na vlastní obyd-
lí poslouží dřevěná bedýnka s vchodovým otvorem 
vhodným pro ježka (cca 10x10 cm). Do bedýnky se dá 
krabice z tvrdého kartonu, kterou pro dobrou tepelnou 

izolaci zasypte suchým listím nebo natrhaným novino-
vým papírem.

Do konce října by měl být váš chrá-
něnec dobře nakrmen, aby si udr-
žel potřebnou váhu. Ježkům nikdy 
nedávejte mléko, nedokážou ho 
strávit. Dejte jim třeba kuřecí maso 
nebo hotová krmení pro kočky 
nebo psy z konzerv či sáčků. K pití 
by měli mít k dispozici čerstvou 
vodu. Když se ochladí, stočí se je-
žek do klubíčka k zimnímu spánku, 
ze kterého se definitivně probouzí 
v březnu nebo v dubnu. Potom jej 

vypusťte do volné přírody.
Pokud se na tuto základní péči necítíte nebo ji nemůže-
te poskytnout, je lépe se obrátit na záchrannou stanici 
pro ježky. Informace podá Nadace na ochranu zvířat, 
Praha 4, Pujmanové 8, telefon 222135460.

Mariana Procházková

Kostely v našem okolí – Kostel sv. Martina 
v Kostelních Střímelicích

Kostelní Střímelice, stej-
ně jako Hradové Stří-
melice, jsou katastrální 
součástí Stříbrné Skali-
ce. Od Stříbrné Skalice 
je obec vzdálená nece-
lé 4 km. První zmínku 
o Kostelních Stříme-
licích pochází z roku 
1320, kdy Bernard 
z Cimburku prodává 
obec Kunhutě, abatyši 
kláštera sv. Jiří na Praž-
ském hradě. V roce 
1359 se stává majitelem 
obce panoš Procek ze 
Střímelic, řečený Kolo-
vrat ze Střímelic. V le-
tech 1377-1379 vlastnil 
obec Štěpán ze Stříme-
lic. Ačkoliv Štěpán ze-
mřel až v roce 1382, 
získal Střímelice v roce 
1380 Ješek Čalín ze So-
běšic, který nechal vy-
budovat v sousedství 
kostela sv. Martina tvrz. 
Tvrz pojala kostel do 
svých zdí. Čalínovým 
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potomkům patřily Kostelní Střímelice ještě v roce 1454. 
Pak získal obec za neznámých okolností Zdeněk Kostka 
z Postupic, který ji roku 1493 prodal Prokopu Zajímačo-
vi z Kunštátu, jenž ji přenechal svému bratrovi Janu Zají-
mačovi. V roce 1527 však musel jeho syn Jan tvrz i obec 
pro dluhy prodat.   
Od něho koupil tvrz, mlýn a dvůr a podací právo ke kos-
telu Michal Slavata z Chlumu, který připojil Kostelní Stří-
melice k černokosteleckému panství. V majetku panství 
zůstaly Střímelice až do roku 1848. Tvrz však přestala 
být panským sídlem, nebyla trvale obývána a zača-
la pustnout. Její zdivo bylo použito při stavbě domu 
čp. 46 a při přestavbě kostela v 17. století, k výstavbě kos-
telní věže a hřbitovní zdi. V roce 1677 je tvrz uváděna 
jako zřícenina. Dnes je plocha tvrziště nepřístupná, je 
zastavěna rekreačním objektem čp. 46.
Stavebníkem kostela sv. Martina byl rod pánů ze Stříme-
lic, který sídlil ve tvrzi vedle kostela. Kostel byl vystavěn 
na úbočí vrchu Skalka (517 m n. m.). První nepřímá pí-
semná zmínka o kostelu pochází z roku 1320, přímá 
zmínka je z roku 1352 a nachází se v registrech papež-
ských desátků, kde je zdejší kostel uváděn jako farní. 
První zdejší faráři byli plebán Franclin a po jeho smrti, 
od roku 1359, Šimon z Dolína. Již během 15. století se 
však sv. Martin stal kostelem filiálním. Nejprve patřil ke 
kostelu konojedskému, pak kosteleckému. Od roku 
1754 patřil kostel k faře ve Stříbrné Skalici a roku 1782 
přechází pod farnost ondřejovskou.

 Kostel byl několikrát přestavován a svou současnou 
podobu získal v době vrcholného baroka kolem roku 
1730. Tehdy byla také přistavěna hranolová věž kostela 
s cibulovou bání. Jde o jednolodní, obdélný kostel bez 
opěráků. Loď kostela má plochý strop, presbytář (kně-
žiště) a sakristie mají žebrovou klenbu.
Hlavní oltář pochází z 1. čtvrtiny 18. století a byl sem pře-
vezen z kostela sv. Michala Na Zderaze v Praze, který byl 
za Josefa II. zrušen a proměněn v skladiště. Hlavní oltář 
je ozdoben novějším obrazem sv. Martina. Na bočních 
oltářích jsou sochy sv. Vojtěcha a sv. Prokopa, které dříve 
zdobily hlavní oltář. Na dřevěné kazatelně je uvedeno 
přesné datum dokončení: 24. březen 1707. V 19. století 
byl kostel nově zařízen. Z původního mobiliáře se do-
choval pouze starý oltářní stůl. Má mohutnou vrchní ka-
mennou desku, pod kterou je vložena olověná schrána 
s informacemi o vysvěcení kostela. Původní zvon, který 
pocházel z roku 1496, byl v roce 1917 zrekvírován a ještě 
se dvěma dalšími zvony roztaven a použit k vojenským 
účelům. Po válce byl pořízen nový, ale jeho hlas nena-
hradí dřívější souzvuk tří původních zvonů.

Patrony kostela byli až do roku 1933 páni z Kostelce nad 
Černými lesy, tedy Lichtenštejnové. V současnosti patří 
kostel pod farnost v Mnichovicích. Pravidelné mše už se 
zde neslouží, jen v listopadu, kolem svátku sv. Martina, 
se zde koná poutní mše. 

Božena Homolková

    KAM NA VÝLET    
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